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جهازیان:  فهیمه  سیاســی-  گروه 
اسکله شهید رجایی  انفجار در  پی  در 
بندرعباس که براساس تصاویر رسانه ها 
ستونی از آتش و دود را به همراه داشت، 
بلافاصلــه نیروهای امــدادی، نیروی 
دریایی ســپاه پاســداران و نیروهای 
در  مســتقر  صنایع  ســریع  واکنش 

هرمزگان در منطقه حاضر شدند.
پزشکیان، مومنی را مسئول انفجار 

بندر شهید رجایی کرد
رئیس جمهور دســتور بررسی وضعیت و 
علل حادثه بندر شهید رجایی بندرعباس را 

صادر کرد.
 به گزارش سایت ریاست جمهوری، متن 
پیام مسعود پزشــکیان در شبکه اجتماعی 
ایکس به شــرح زیر است: ضمن ابراز تاسف 
عمیق و هم دردی با حادثه دیدگان در استان 
هرمزگان، دســتور بررســی وضعیت و علل 

حادثه را صادر کردم.
 وزیر کشــور بــه عنوان نماینــده ویژه 
جهت بررســی دقیق ابعاد ســانحه، ایجاد 
هماهنگی های لازم و رســیدگی به وضعیت 

مصدومان به منطقه اعزام شد.
پــس از این دســتور اســکندر مؤمنی 
وزیر کشــور به منظور بررســی حادثه بندر 
شــهدرجایی، عــازم بندرعباس شــد. وزیر 
کشــور پیش از این، طی تمــاس تلفنی با 
محمد آشوری، استاندار هرمزگان، در جریان 
جزئیات این حادثه قرار گرفته بود و دستور 
لازم برای پیگیری ویژه و بررسی علت حادثه 

را صادر کرده بود.
معــاون اول رئیس جمهــوری نیز در پی 
وقــوع انفجار شــدید در محدوده اســکله 
شــهید رجایی بندرعباس، طی تماس های 
تلفنی جداگانه با استاندار هرمزگان و رئیس 
جمعیت هلال احمر آخرین وضعیت شــهر 
بندرعباس را جویا شــد و دستورات لازم را 

صادر کرد .
در این تماس تلفنــی، محمدرضا عارف 
با اشــاره به اهمیت موضوع، دســتور داد تا 
بررسی های فوری و جامعی برای تعیین علت 

دقیق حادثه و میزان خسارات انجام شود.
وی همچنین بر لزوم رسیدگی به وضعیت 
مجروحــان و خانواده هــای جانباختــگان 

احتمالی تأکید کرد.
محمد آشوری تازیانی؛ استاندار هرمزگان 
نیز در این گفت وگو گزارشی از اقدامات اولیه 
شــامل اعزام نیروهای امــدادی، انتظامی و 
کارشناســان فنی به محل حادثه ارائه داد و 
اطمینان داد که تمامی دستگاه های مربوطه 

در حالت آماده باش قرار دارند.
معــاون اول رئیس جمهــوری همچنین 
دستور داد تا برای جلوگیری از تکرار چنین 
حوادثی، تمهیدات ایمنی در کلیه تأسیسات 

بندری و صنعتی استان تشدید شود.
در ادامه عارف با رئیس جمعیت هلال احمر 
کشور نیز تماس گرفت و دستور داد امکانات 
امــدادی این نهــاد برای کمک رســانی به 
آســیب دیدگان و انتقال مجروحان به مراکز 
درمانی بسیج شــود. کولیوند نیز از آمادگی 
کامل هلال احمر برای ارائه خدمات امدادی 

و درمانی خبر داد.
حضور مقامات محلی در محل حادثه

متأســفانه در این انفجار تعداد زیادی از 
پر سنل و کارکنان بندر شهیدرجایی مجروح 
شده اند. همه مســئولان در محل هستند و 
اســتاندار هرمزگان دســتورات لاز م را برای 
اعــزام فــوری مجروحان به بیمارســتان و 

رسیدگی به وضعیت بندر صادر کرد.
عملیات اطفای هوایی آتش سوزی ناشی 
از انفجــار در بندر شــهیدرجایی با حضور 
نیروهای امدادی در منطقه  آغاز انجام شــد. 
نیروی دریایی ســپاه، تیم واکنش ســریع 

صنایع مســتقر در هرمزگان و همه تیم های 
امدادی برای اطفای فوری حادثه در منطقه 
حاضر شــدند و عملیات با قدرت ادامه دا رد. 
پس از آن اوضاع بندر تحت کنترل نیروهای 
امدادی درآمد و تمام مســئولان در منطقه 
حاضر شــدند و اوضاع را تحت کنترل دارند 
و  عملیــات اطفا حریــق را انجــام دادند. 
همچنین براثر انفجار در بندر شهیدرجایی 
یک ساختمان اداری نیز تخریب شده است.
دستور دادستان برای پیگیری ویژه 
حادثه انفجار در بندر شهیدرجایی

در پی حادثه انفجار در بندر شهیدرجایی، 
حجت الاســلام محمد موحدی دادستان کل 
کشــور به دادستان مرکز اســتان هرمزگان 
دســتور داد این حادثه بــه فوریت و دقت 

رسیدگی شود.
در دستور دادستان کل کشور به دادستان 
مرکز اســتان هرمزگان تأکید شده است که 
بررسی دقیق و رســیدگی ویژه به پرونده و 
برخورد قاطع و اثرگــذار با عامل یا عاملان 
احتمالی و کســانیکه در این حادثه قصور و 
تقصیر و ســهل انگاری داشته اند، در اولویت 

قرار گیرد.
سازمان بنادر و دریانوردی طی اطلاعیه  ای 
با اشاره به انفجار در یک ترمینال اختصاصی 
بندر شــهیدرجایی اعلام کــرد: علت دقیق 
حادثه و میزان خســارت در دســت بررسی 

است.
سازمان بنادر و کشتیرانی در اطلاعیه ای 
اعلام کرد: پیش ازظهر شــنبه، انفجاری در 
یکی از ترمینال های اختصاصی بندر شهید 
رجایی در بندرعبــاس رخ داد که منجر به 
آتش ســوزی و وارد آمدن خسارتی به محل 

حادثه و ساختمان های اطراف شد.
بلافاصله پس از وقــوع حادثه، تیم های 
تخصصی سازمان بنادر و دریانوردی مستقر 
در بندر و همچنین نیروهای ایمنی و امدادی 
و آتش نشانی منطقه در محل حاضر شدند و 
اقدامات مهــار و کنترل آتش در حال انجام 
اســت. علت دقیق حادثه و میزان خسارت 
در دســت بررسی اســت و نتایج بررسی ها 
به صورت رســمی از سوی مراجع ذی صلاح 

اطلاع رسانی خواهد شد.
احتمال انفجار تانکر سوخت در 

شمال اسکله شهیدرجایی
مــوج انفجــار به حــدی بــوده که یک 
ســاختمان اداری را کاملًا نا بود کرده است 
و بسیاری  از خودروها در این منطقه آسیب 

شدیدی دیده اند.
منابــع خبری از مجروحیــت تعدادی از 

کارکنان بندر شهیدرجایی خبر می  دهند.
دستورالعمل گمرک در پی انفجار شدید 

در محوطه کانتینری اســکله شهیدرجایی 
صادر شــد. گمرک ایران در دســتورالعمل 
فــوری به تمامــی گمرکات اعــلام کرد از 
ارســال محموله های صادراتــی و ترانزیتی 
به  مقصد گمرک شــهیدرجایی بندرعباس 
تا اطــلاع ثانوی خودداری کننــد. در زمان 
حاضــر تشــریفات خــروج کالاهایــی که 
تشــریفات گمرکی آنها انجام شــده بود در 
حال انجام اســت. یک مخزن ســوخت در 
بندر شهیدرجایی دچا ر انفجار شده است و 
بلافاصله تیم های واکنش ســریع به منطقه 
اعزام شده اند که به همین دلیل فعالیت های 
بندر متوقف شــده تا ســریعاً ا  وضاع تحت 
کنترل نیروهای  امنیتی و امدادی قرار گیرد.

بعــد از انفجــار شــدیدی کــه  در بندر 
شهیدرجایی رخ داد بلافاصله از سوی ستاد 
مدیریت بحــران در تمام بیمار ســتان های 

بندرعباس اعلام آماده باش شد.
شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های 
نفتی ایران طی اطلاعیــه ای اعلام کرد: در 
پی انتشــار خبر وقوع انفجار و آتش سوزی 
در محــدوده بندر شــهیدرجایی به اطلاع 
می رساند این انفجار ارتباطی با پالایشگاه ها 
و مخازن سوخت و مجموعه پخش و خطوط 
لوله نفتی مرتبط با این شرکت در آن منطقه 
نداشته است و در زمان حاضر بهره برداری از 
تأسیســات واقع در منطقه بندرعباس بدون 

وقفه در حال انجام است.
همچنین تجهیزات و کمک های امدادی 
و آتش نشانی تمامی شرکت های نفتی واقع 
در منطقــه به حالت آماده بــاش و در حال 
خدمات رسانی برای کمک به مدیریت سانحه 
یادشــده از سوی سازمان بنادر و دریانوردی 

هستند.
مصدومیت 281 نفر در انفجار بندر 

شهید رجایی
براساس اعلام اورژانس هرمزگان، تاعصر 
روز شنبه 406 مصدوم ناشی از انفجار بندر 
شهیدرجایی  به بیمارســتان های هرمزگان 
منتقل شــده اند و تمام تیم هــای امدادی و 
واکنش ســریع در منطقه حضور دارند و در 

حال انتقال مجروحان هستند.
مدیــرکل مدیریت بحــران هرمزگان از 
بررســی  منطقه برای علت این انفجار خبر 
داد و اعلام کرد: در تلاشیم  علت این موضوع 
سریعاً مشخص شــود و فوراً به مردم اعلام 

خواهد شد.
در  بستری شــدن  به ترتیب  مصدومــان 
بیمارستان ها: بیمارستان شهید محمدی 60 
مصدوم، بیمارستان سیدالشهدا 45 مصدوم، 
خاتم الانبیا: 16 مصدوم، صاحب الزمان: 120 
مصدوم و خلیج فارس: 40 مصدوم که تعداد 

مصدومان بســتری در مراکز درمانی درحال 
افزایش است.

با وجود سپری شدن ســاعت ها از زمان 
انفجار اما همچنان دود ناشــی از این انفجار 
ادامه دارد و تمام نیروهای امدادی و واکنش 
ســریع هرمزگان تلاش دارند ســریعاً این 
وضعیت را سامان دهند. تعداد جان باختگان 
این انفجار دقیقا مشخص نیستند و نیروهای 
آتش نشانی  در حال جست  وجو برای یافتن 

اجساد احتمالی هستند.
در عین حال شورای اطلاع رسانی دولت 
در اطلاعیه ای اعلام کرد که به دنبال وقوع 
انفجار در یکی از منابع قابل اشتعال در بندر 
شهید رجایی بندرعباس، بلافاصله اقدامات 
لازم در این خصوص با محوریت امدادرسانی 
بــه حادثه دیــدگان، مهــار و جلوگیری از 
گســترش حادثه و نیز اطلاع رسانی سریع و 
صادقانه به افکار عمومی در دســتورکار قرار 

گرفت.
در همین راستا نیز وزیرکشور در تماس 
با اســتاندار هرمزگان گزارش لحظه ای این 
حادثه را دریافت و دســتورات لازم را نیز در 
این خصوص صادر کــرد. همچنین گزارش 
اقدامات نیز به اطلاع رئیس محترم جمهوری 
و معاون اول ریاست جمهوری رسیده است.

 رئیس ســازمان مدیریت بحران کشور 
نیز با دســتور وزیرکشــور عازم محل شده 
و به زودی وزیر کشــور نیز در محل حاضر 

خواهدشد.
با توجــه به اینکــه در شــرایط فعلی، 
امدادرســانی و اطلاع رسانی دو اولویت مهم 
در این حادثه محسوب می شود، لذا شورای 
اطلاع رسانی دولت از تمامی رسانه ها، فعالان 
فضای مجازی و اصحاب رســانه می خواهد 
که اخبار مربوط به حادثه را از طریق منابع 

رسمی و مرتبط با حادثه پیگیری کنند.
درهمین راســتا جناب آقای آشــوری، 
اســتاندار هرمزگان به عنوان رئیس ســتاد 
مدیریــت بحران اســتان و آقــای مهرداد 
حســن زاده، مدیرکل مدیریــت بحران این 
استان به عنوان منابع رسمی، مطلع و مورد 
تایید دولت معرفی می شوند و صرفا جزئیات 
حادثــه و اخبار از ســوی این افــراد یا طی 
اطلاعیه های رسمی سازمان مدیریت بحران 
کشور و در صورت لزوم وزیر کشور و رئیس 
سازمان مدیریت بحران کشور اطلاع رسانی 
می شــود. با تشکر از تمامی رسانه ها، فعالان 
فضای مجازی و خبری در پوشــش ســریع 
اخبار لازم اســت، لازم است از انتشار اخبار 
نادرست و گمانه زنی های غلط که سبب ایجاد 
اخلال در روند امدادرسانی و تشویش اذهان 

عمومی می شود، پرهیز شود.

علی رغم تــلاش تندروها برای زدن 
ضربه ای به دولت پزشــکیان و توقف 
بررسی لوایح مرتبط با FATF، آخرین 
اظهار نظرهای اعضای ساختمان خیابان 
از فضای مثبت  شــیخ هادی، حکایت 
مجمع تشخیص برای تصویب این لوایح 

است.
به گــزارش خبــر آنلاین، اگــر چه تیم 
دیپلماســی ایران روزهای شــلوغی را پشت 
ســر می گذارد و فردا شــنبه نیز برای دور 
ســوم مذاکرت غیر مســتقیم ایران و آمریکا 
به عمان می رود، در ســوی دیگر میدان و در 
قلب مجمع تشخیص مصلحت نظام، بررسی 
لوایح مرتبط با FATF روی میز بررسی قرار 
گرفته است. لوایحی که به باور برخی از چهره 
های سیاسی می تواند تاثیر مستقیمی در حل 
مسائل اقتصادی و معیشتی مردم داشته باشد 
و همچنین به یک ابزار مهم در دست مذاکره 

کنندگان ایران تبدیل شود. 
پزشکیان و تلاش برای به سرانجام 

رسیدن 2 وعده مهم
مسعود پزشــکیان چه همان روزهایی که 
به عنوان نماینده مــردم بر صندلی »16۹« 
ساختمان هرمی شــکل بهارستان تکیه زده 
بود، و چه در همان گرماگرم رقابت های تیر 
140۳، که جامه نمایندگــی از تن درآورد و 

به عنوان رئیس جمهوری راهی ســاختمان 
پاســتور شــد، بارها و بارها بر ضرورت حل 
 ،FATF مشکل تحریم ها، مذاکرات و پرونده
تاکید کرده بــود. او حتی در ایام رقابت های 
انتخاباتی به آن اشــاره و این کنوانسیون بین 
المللی را به فیفا تشبیه کرد؛ »FATF مانند 
فیفا اســت اگر زیر بار حرف هایی که در فیفا 
 FATF .می زنند نرویم ما را بازی نمی دهند
هم مانند همان است، ما را بانک ها بازی نمی 

دهند.«
حــال در روزهایی که عبــاس عراقچی، 
رئیس تیــم مذاکره کننده ایــران در کوران 
مذاکرات با آمریکایی ها به سر می برد تا مسیر 
مذاکرات غیر مســتقیم ایران را پیش ببرد، 
مســعود پزشــکیان و دیگر دولتمردانش در 
تهران، در تلاش هستند تا دو لایحه پالرمو و 
CFT را به سر انجام برسانند.  در این میان، 
خبرهایی که از گوشــه و کنار به گوش می 
رسد، حکایت از فضای مثبت مجمع تشخیص 
مصلحــت نظام برای به نتیجه رســیدن این 
پرونده 15 ساله دارد.  در گوشه دیگر رینگ 
سیاسی ایران، تندروها و مخالفان دولت قرار 
دارنــد که اقدامــات اخیر دولــت چندان به 
مذاق شــان خوش نیامده است. مخالفانی که 
شکســت های چندگانه در انتخابات ریاست 
جمهوری و عدم به ســرانجام رساندن قانون 

عفاف و حجاب، آنان را برای ســنگ اندازی 
در مسیر دیپلماسی_اقتصادی دولت مصمم تر 
کرده اســت. چنانچــه اخیــرا، 150 نفر از 
نمایندگان مجلس در نامه ای خطاب به رئیس 
مجمع تشــخیص مصلحت نظام در خصوص 
الحــاق ایران به لوایح »پالرمو« و »ســی اف 
تی« هشــدار دادند. در متن ایــن نامه آمده 
اســت: »دولت کنونی ایالات متحده، از بدو 
استقرار، تشدید فشارها بر ایران را در دستور 
کار قــرار داده و FATF را بــه مثابه ابزاری 
برای مسدود کردن مسیرهای تجاری و مالی 
ایران معرفی نموده اســت. در چنین شرایط 
خطیری، پذیرش و اجرای توصیه های نهادی 
کــه عملًا در جهت اهــداف تحریمی آمریکا 

عمل می کند، یک خطای راهبردی است.«
نماینــدگان مجلــس خطاب بــه آملی 
لاریجانی نوشتند: »مطالبه نمایندگان مجلس 
شــورای اســلامی از اعضای محترم مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام آن است که ضمن 
در نظر گرفتن شــرایط حســاس کنونی، تا 
زمان رفع کامل تهدید فعال ســازی مکانیسم 
ماشه، از هرگونه اعلام موافقت با الحاق ایران 
بــه کنوانســیون های مذکور امتنــاع ورزند. 
همچنین، هرگونه بررســی مجدد یا موافقت 
احتمالی در آینــده، باید به لغو کامل و مؤثر 
تمامی تحریم هــا، مطابق بــا الزامات قانون 
»اقدام راهبردی برای لغو تحریم ها و صیانت 

از حقوق ملت ایران«، منوط گردد.«
مالک شریعتی، نماینده تندرو مجلس و از 
چهره های نزدیک به علیرضا زاکانی، شهردار 
تهــران هــم در تذکری از تریبــون مجلس 
گفت:»نمی شود ما به این معاهدات بپیوندیم 
اما نتیجه اقتصادی برای ما نداشــته باشد و 
نتیجه سیاســی آن برای دشــمنان ما باشد. 
رئیس جمهور آمریکا که با صراحت دشــمنی 
خودش را با ملت ایران اعلام کرده اســت. به 

صراحت در آن بیانیه اجرایی ابتدایی ریاست 
جمهوری خــود اعلام کرد که تلاش کنید از 
امکان دستورالعمل های FATF علیه منافع 
اقتصادی ملت ایران استفاده شود. این معلوم 
اســت که ما اگر به این لوایح بپیوندیم، ما را  
از لیســت سیاه خارج نمی کنند. این موارد را 
برای ثبت در تاریخ عرض می کنم. چون ظاهراً 

دوستان تصمیم خود را گرفته اند.«
علی رغم تلاش تندروها برای زدن ضربه 
ای به دولت پزشــکیان و توقف بررسی لوایح 
مرتبط با FATF، آخریــن اظهار نظرهای 
اعضای مجمع تشــخیص دهنــده صلاح و 
مصلحت نظام، حکایــت از فضای مثبت این 
مجمع برای تصویب این لوایح اســت. خاصه 
آنکــه صادق آملی لاریجانــی، رئیس مجمع 
تشــخیص اخیرا درباره ایــن موضوع گفت: 
»CFT و پالرمو در مورد مســائل حقوقی و  
امنیتی موضوعات مهمی دارد، که محل بحث 
است، آن چیزی که برخی از اعضای مجمع را 
قانع کرده، این اســت که مجلس با تحفظ به 
این دو لایحه رأی داده است و ما با این تحفظ 
و به صورت مشروط می توانیم این دو لایحه 

را قبول کنیم.«
محمد صدر هــم از دیگــر موافقان این 
لوایــح در گفت و گویی پیــش از عید نوروز 
بیان کرد: »البته یک کمیســیون مشترک از 
کمیسیون های سیاســی، امنیتی، اقتصادی 
و قضائی جلســاتی داشــتند که خود آقای 
آملی لاریجانی مسئولیتش را برعهده گرفت 
و جلســاتی داشتیم و خوشــبختانه در این 
کمیسیون تصویب شــد. امیدوارم در صحن 

مجمع هم تصویب شود.«
از سوی دیگر، سکوت دیگر اعضای مجمع 
تشخیص و علی الخصوص مخالفان تصویب 
لوایح پالرمو و CFT، امیدها را برای تصویب 

این دو لوایح بیشتر کرده است.

»مردمسالاری«ازحادثهبندرعباسگزارشمیدهد

انفجار مهیب در اسکله شهید رجایی

FATFاستراتژیجدیدتندروهادرباره

عارف:
راهبرددولتوفاقملی

درتوسعهاقتصادیوتجاریجدیترازگذشتهاست
معاون اول رئیس جمهوری با اشــاره به برگزاری  نمایشــگاه توانمندی های 
صادراتی ایران )اکسپو( از هفته جاری  گفت: با برپایی این نمایشگاه ارتقاء جایگاه 
جمهوری اسلامی ایران در منطقه را دنبال می کنیم و برگزاری این نمایشگاه باید 
دستاوردهای توســعه همکاری های منطقه ای و فرامنطقه ای کشور را به همراه 
داشته باشــد. محمدرضا عارف در گفت وگو با پایگاه اطلاع رسانی دولت با بیان 
اینکه  باید حداکثر بهره برداری اقتصادی،  تقویت دیپلماسی اقتصادی، سیاسی و 
فرهنگی کشور را در نمایشگاه اکسپو داشته باشیم و پیام های روشن و واضح از 
جمهوری اسلامی ایران به مسئولان و مقامات ارشد سیاسی و فعالان اقتصادی 
سایر کشــورها از توانمندی های صادراتی داخلی و دســتاوردهای دانش بنیان 
کشــور داده شود، برپایی این نمایشگاه را فرصتی بســیار مناسب برای تقویت 
دیپلماسی اقتصادی و سیاسی دانست و گفت : باید از فرصت این رویداد در کنار 
بهره برداری های اقتصادی در راستای تقویت اهداف سیاسی و فرهنگی استفاده 
شود. معاون اول رئیس جمهوری با بیان اینکه نمایشگاه توانمندی های صادراتی 
مهمترین نهادی است که می تواند اهداف راهبردی کشور را در بخش تجارت و 
صادرات پیگیری کند و ســامان دهد، افزود: راهبرد دولت وفاق ملی در توسعه 
اقتصادی و تجاری جدی تر از گذشــته است. وی با اشاره به عضویت جمهوری 
اسلامی ایران در اتحادیه اوراسیا به عنوان عضو ناظر و همچنین حضور فعال ایران 
در پیمان ها و ســازمان های منطقه ای حوزه تمدنی مشترک ایران و کشورهای 
منطقه تصریح کــرد: انعقاد قرارداد تجارت آزاد با اوراســیا و همچنین رویکرد 
سیاست خارجی دولت چهاردهم در تقویت همکاری ها با همسایگان و کشورهای 
همســو با جمهوری اسلامی ایران فرصتی مناسب برای فعالان اقتصادی، بخش 
خصوصی و همچنین تجار ایرانی و کشورهای منطقه است چراکه منطقه اوراسیا 
به عنوان یکی از بازارهای هدف جمهوری اســلامی ایــران در دولت چهاردهم 

محسوب می شود.
عارف با اشــاره به اهمیت توسعه روابط جمهوری اسلامی ایران با کشورهای 
قاره آفریقا و برگزاری چندین جلســه و نشست با سفرا و نمایندگان کشورهای 
آفریقایی و همچنین فعال شدن ستاد آفریقا در دولت چهاردهم،  تاکید کرد: آفریقا 
بازاری بکر است که باید راهبرد توسعه با این قاره را در نمایشگاه توانمندی های 

صادراتی  با قوت پیگیری کنیم.

معاوناولرئیسجمهوری:
بازاربزرگمنطقهبهپیشرفتهایفناورانهجمهوری

اسلامیایراننیازدارد
معاون اول رئیس جمهوری با تاکید بر اینکه منطقه بین المللی نوآوری ایران 
مایه آبروی نظام بوده و در پیشــبرد اهداف کشــور در دستیابی به فناوری های 
پیشــرفته و هایتک نقش کلیدی داشته اســت، تاکید کرد: ارتقاء جایگاه پارک 
فناوری پردیس به منطقه بین المللی نوآوری ایران بیانگر اعتماد نظام به خدمات، 
فرایندها و ظرفیت این مجموعه است که این تعهد و بار مسئولیت سنگین باید 
ادامه یابد. محمدرضا عارف در چهاردهمین جلسه هیئت امنای مشترک پارک 
فناوری پردیس و پارک فناوری سلامت پردیس با اشاره به اینکه مجموعه پاک 
فناوری پردیس در طول 20 سال گذشته همواره در  پیشبرد و دستیابی کشور به 
فناوری های پیشرفته موثر بوده است، به تاریخچه تاسیس پارک فناوری پردیس 
در دولت هشتم اشاره کرد و ادامه داد: راهبرد دولت در آن زمان اداره غیردولتی 
این مجموعه بود اما به دلیل شکل نگرفتن کامل بخش خصوصی برای پیشبرد 

راهبردهای دولت، به اداره دولتی و یا نیمه دولتی این مجموعه رسیدیم.
عارف با قدردانی از دســت اندرکاران این مجموعه در طول 20 سال گذشته، 
افزود: پاک فناوری پردیس برای رســیدن به اولویت های ســند چشــم انداز در 
علم و فناوری به ویژه هایتک شــکل گرفت و گام های خوب و شتابانی در جهت 

فناوری های پیشرفته و انقلاب در این زمینه برداشت.
معاون اول رئیس جمهوری با اشــاره به اینکــه جمعیت ۳00 میلیون نفری 
در حوزه تمدنی ایران هســتند که به دلایلی در طول سالیان گذشته تعاملاتی 
درخور با آنان نداشــته ایم، خاطرنشــان کرد: با تلاش های انجام شده جمهوری 
اســلامی ایران به عضویت پیمان ها و اتحادیه های مهم منطقه ای درآمد تا جایی 
که عضویت جمهوری اسلامی ایران در سازمان همکاری های شانگهای با پروسه 
طولانی روبرو شــد و در دولت دوم اصلاحات و ســفر من در آن زمان، ایران به 
عنوان ناظر به شــانگهای پیوست و 1۸ ســال طول کشید تا جمهوری اسلامی 
ایران به عضویت این ســازمان درآید تا در ادامه جایگاه واقعی خود را در آسیای 
میانه و منطقه اوراســیا پیدا کنیم. عارف با تاکید بر اینکه بازار بزرگ منطقه به 
پیشــرفت های فناورانه جمهوری اســلامی ایران نیاز دارد و تعامل خوبی با این 
منطقه داریم، افزود: قانون تجارت آزاد با اوراســیا در مجلس شــورای اسلامی 
تصویب شده و تا اواخر اردیبهشت ماه ابلاغ می شود و در عین حال از نظر فرهنگی 

در حوزه تمدنی قرابت های فرهنگی بسیار زیادی با کشورهای منطقه داریم.
معاون اول رئیس جمهــوری با ذکر خاطره ای درخصوص اســتقبال از او به 
عنوان رئیس دانشگاه تهران که مشابه استقبال در  جایگاه معاون اولی در دولت 
اصلاحات در یکی از کشــورهای منطقه بود، گفت: استقبالی که از من به عنوان 
معاون اول در آن دوران به عمل آمد همانند اســتقبال در زمان ریاست دانشگاه 
تهران بود که این نشانگر جایگاه مراکز دانشگاهی و موسسه های علمی و فناوری 

جمهوری اسلامی ایران در منطقه است.
عارف با بیان اینکه جمهوری اســلامی ایران عضو کشــورهای موســس اکو 
است، گفت: نخست وزیران کشــورهای موسس اکو در آن زمان بر روی امنیت 
فضای سایبری تاکید و آمادگی همکاری با جمهوری اسلامی ایران را داشتند که 
چنین توجهی از سوی این کشورها مصونیتی به ایران می دهد که در حوزه مهم 
امنیت حاضر به فعالیت و کار با جمهوری اســلامی ایران هستند اما نتوانستیم 
از این ظرفیت به خوبی اســتفاده کنیم. معاون اول رئیس جمهوری با بیان اینکه 
توســعه روابط با کشــورهای همسایه، منطقه اوراســیا و آفریقا جز راهبردهای 
سیاست خارجی جمهوری اســلامی ایران هستند، درباره ارتقای روابط ایران با 
کشورهای آفریقایی در دولت چهاردهم تصریح کرد: در زمینه توسعه همکاری ها 
با کشــورهای آفریقایی گام های خوبی برداشته شد و شرکت های ایرانی به ویژه 
در بخش فنی و مهندســی به این منطقــه ورود کردند که امروز پارک های علم 
و فناوری می توانند پیشتاز توسعه روابط علمی و فناوری با کشورهای همسایه، 
آفریقایی، منطقه و همچنین کشورهایی که در اولویت سیاست خارجی جمهوری 
اسلامی ایران هستند، باشد و در این مسیر نباید تنها به دنبال منافع کوتاه مدت 
باشیم و تثبیت جایگاه جمهوری اسلامی ایران در جهان برای دولت حائز اهمیت 
اساسی است. معاون اول رئیس جمهوری در ادامه حوزه میکروالکترونیک را یکی 
از اولویت های اساســی و مهم کشور دانست و ادامه داد: در سال های اول بعد از 
پیروزی انقلاب اســلامی که در حال ارتقای آموزش عالی و راه اندازی تحصیلات 
تکمیلی بودیم، اشتباه راهبردی در حوزه میکرو الکترونیک مرتکب شدیم یعنی 
تنها در بخش نظری این توزه توســعه یافت اما امروز به این اشتباه راهبردی پی 
بردیم و باید عقب ماندگی های 40 ســال گذشته جبران شود. عارف همچنین از 
منطقه بین المللی نوآوری ایران خواست تا به طور خاص و ویژه فعالیت های خود 

را در حوزه میکرو الکترونیک متمرکز کند و گسترش دهد.

قدردانیدستیارویژهرئیسجمهورازسعهصدر،
عقلانیتوبصیرتجامعهاهلسنت

دســتیار ویژه رئیس جمهور با محکوم کردن اقدامات تفرقه افکنانه و توهین 
به مقدسات اهل سنت در یکی از برنامه های تلویزیونی و قدردانی از سعه صدر، 
عقلانیت و بصیرت جامعه اهل سنت، ابراز امیدواری کرد که صدا و سیما رسانه ای 
حرفه ای و هم صدا با ملت باشــد. به گزارش ایرنا، »حجت الاسلام سید محمود 
علوی« با انتشار بیانیه ای اقدامات تفرقه افکنانه و توهین به مقدسات اهل سنت 
در یکی از برنامه های تلویزیونی را به شدت محکوم و تاکید کرد: از علما، بزرگان 
و جامعه شریف اهل سنت که با درک شرایط زمانی و مکانی با سعه صدر، عاقلانه 
و با بصیرت رفتار کردند صمیمانه تشکر و قدردانی می کنم. دستیار ویژه رئیس 
جمهور و رئیس شــورای اقوام، ادیان و مذاهب در این پیام آورده اســت: در نیم 
قرن گذشته با توسل به آیه شریفه قرآن، ملت شریف ایران اسلامی که از شیعیان 
و اهل ســنت هستند به ندای وحدت بخش امام خمینی )ره( لبیک گفتند و تا 

امروز همچون صدها سال قبل با صفا و صمیمیت در کنار هم زندگی می کنند.
وی افــزود: در روزهایی که بیش از هــر زمان نیاز به وفاق، وحدت و همدلی 
داخلی و خارجی بین تمامی اقوام و مذاهب مورد اهتمام اســت با کمال تاسف 
عده ای در صدا و ســیما به مقدسات اهل ســنت توهین کردند این اقدام بسیار 
مشــکوک که می توان آن را در قالب پروژه نفوذ مــورد ارزیابی قرار داد با هدف 
اختلاف افکنی در بین جامعه مسلمانان انجام شده است که احتمال عمدی بودن 

آن نیز وجود دارد را به شدت محکوم می کنیم. 

دولت

وزیردفاع:
صنایعدفاعیظرفیتهایخوبیبرای
حمایتازحوزههایانرژیوامنیت

غذاییدارد
وزیــر دفاع از دســتاوردهای آینده ایــن وزارتخانه در 
حوزه هــای غیرنظامی خبر داد و گفــت: در حوزه انرژی و 
پنل های خورشــیدی و امنیت غذایی خبرهای خوشــی 
در آینده نزدیک خواهیــم داد و دولت در این زمینه قول 

مساعدت و همکاری داده است.
به گزارش ایسنا، امیر عزیز نصیرزاده در بازدید از صنایع 
وابسته به وزارت دفاع با اشاره به ظرفیت های بالای صنایع 
دفاعی مستقر در مشهد، اظهار کرد: این صنایع ظرفیت های 
بسیار خوبی دارند که می توانند علاوه بر پشتیبانی از بخش 

دفاعی، به حوزه های کشوری نیز کمک شایانی کنند.
وی با تاکید بر برنامه های پیش بینی شده در سند هفتم 
توسعه کشور، افزود: در این برنامه بر مشارکت ملی-دفاعی 
وزارت دفاع تأکید شده است و ما در تلاشیم تا حوزه دفاعی 
را هم به لحاظ کمیت و هم کیفیت در راستای خدمت به 

بخش نظامی و ملی ارتقا دهیم.
وزیر دفاع در بخش دیگر سخنان خود با اشاره به اهمیت 
قدرت دفاعی در معادلات جهانی گفت: یک قانون نانوشته 
در دنیا وجود دارد؛ کشــوری که قــوی و از اقتدار دفاعی 
برخوردار نباشد، هیچگاه پای میز مذاکره با او نمی نشینند. 
قدرت دفاعی پشتوانه اصلی مذاکرات سیاسی و دیپلماسی 
اســت و این از توانمندی و قدرت جمهوری اسلامی ایران 
اســت که قدرت های جهانی پذیرفته اند با ما بر ســر میز 

مذاکره بنشینند.
وزیر دفاع همچنین از دســتاوردهای آینده وزارت دفاع 
در حوزه های غیرنظامی خبر داد و تصریح کرد: در ســایر 
حوزه ها از جملــه حوزه انرژی و پنل های خورشــیدی و 
همچنین امنیت غذایی خبرهای خوشی در آینده نزدیک 
خواهیــم داد که دولــت در این زمینه قول مســاعدت و 
همکاری داده است. وزیر دفاع با اشاره به نشست اخیر خود 
با اعضای کمیســیون امنیت ملی مجلس شورای اسلامی 
اظهــار کرد: در این نشســت درباره اقدامــات هفت ماهه 
وزارت دفاع گزارش هایی ارائه و درباره موضوعات دفاعی و 

ظرفیت های غیرنظامی وزارت دفاع تبادل نظر شد.
وی در همین زمینه افزود: مجلس شــورای اســلامی 
درک خوبــی از موضوعــات دفاعــی دارد؛ ما نیــز برنامه 
توسعه ای وزارت دفاع را به مجلس ارائه کرده ایم و همواره 

از حمایت های ارزشمند مجلس و دولت بهره مند بوده ایم.

پرداختبیشاز۵هزارمیلیاردتومان
تسهیلاتبهسربازانماهر

فرمانده قرارگاه مرکزی مهارت آموزی کارکنان وظیفه 
نیروهای مسلح گفت: به حدود ۳۷ هزار نفر سرباز ماهر، 5 
هزار و 100 میلیارد تومان تسهیلات قرض الحسنه دادیم 

که بیش از ۸۸ درصدشان به اشتغال پایدار رسیدند.
به گزارش ایلنا، ســردار محمدجواد زاده کمند فرمانده 
قرارگاه مرکزی مهارت آمــوزی کارکنان وظیفه نیروهای 
مسلح در نشست خبری گفت: از زمان تشکیل این قرارگاه 
از سال ۹6، بیش از 51 سند تنظیم کردیم؛ از جمله سند 
ملی مهارت آموزی و اشتغال کارکنان وظیفه و مشوق ها و 

حمایت های شغلی سربازان وظیفه. 
به گفته فرمانده قرارگاه مرکزی مهارت آموزی کارکنان 
وظیفه نیروهای مسلح، شورای عالی سیاستگذاری مهارت 
آموزی، تاکنون ۷ جلسه با ریاست رئیس ستاد کل نیروهای 
مسلح و شــرکت فرماندهان عالی نظامی، برخی وزیران و 

معاونان رئیس جمهور برگزار کرده است. 
وی افــزود: تفاهم نامــه ای با 2۸ دســتگاه دولتی و 
غیردولتی داشــتیم تا از مهارت آمــوزی کارکنان وظیفه 
حمایت شود.  سردار محمدجواد زاده کمند ادامه داد: بیش 
از یک میلیون و 1۳1 هزار نفر را در بیش از 520 رشــته 
زیرپوشش مهارت های تخصصی قرار دادیم. 54 درصد در 
رشــته های فنی حرفه ای، ۳0 درصد در حوزه کشاورزی 
و بقیه در حوزه فناوری اطلاعات، فرهنگی، گردشــگری و 

صنایع دستی و ورزشی آموزش دیدند. 
به گفته فرمانده قرارگاه مرکزی مهارت آموزی کارکنان 
وظیفه نیروهای مســلح، مهارت های دیگر از جمله سبک 
زندگی، امداد و نجات، مهارت های مالی و حقوقی و ســواد 

رسانه ای هم آموزش داده شده است. 
وی افــزود: حداقل هــزار و 1۹2 کارگاه در مناطق کم 

برخوردار ایجاد کردیم. 
سردار محمدجواد زاده کمند اضافه کرد: با ایجاد سامانه 
پس از خدمت، 10 خدمت پیش بینی شــده که از ابتدای 
امسال، ارائه تسهیلات و مشاوره شغل یابی فعال می شود. 

فرمانده قرارگاه مرکزی مهارت آموزی کارکنان وظیفه 
نیروهای مســلح با بیان اینکه از خرداد ماه خدمات شغل 
یابی در این سامانه آغاز می شود، گفت: به حدود ۳۷ هزار 
نفر ســرباز ماهر، 5 هزار و 100 میلیارد تومان تسهیلات 
قرض الحسنه دادیم که بیش از ۸۸ درصدشان به اشتغال 
پایدار رســیدند.  به گفته ســردار محمدجواد زاده کمند، 
پارســال 2۳0 هــزار و 4۹۸ نفر زیرپوشــش مهارت های 
تخصصــی قرار گرفتند؛ همچنین 242 هــزار و ۸۳4 نفر 
هم زیرپوشش آموزش مهارت های عمومی از جمله مهارت 
زندگی قرار گرفتند. وی همچنین گفت: پارســال بیش از 
50 مجتمع با حدود 500 کارگاه در کشور اسجاد کردیم. 
5 هزار کارگاه را استانداردســازی کردیم.  فرمانده قرارگاه 
مرکزی مهارت آموزی کارکنان وظیفه نیروهای مسلح ادامه 
داد: پارسال پیش بینی کردیم 2 هزار و ۷00 میلیارد تومان 
وام دهیم که تا امروز بیش از 11 هزار نفر از این تسهیلات 

قرض الحسنه برخوردار شدند. 
ســردار محمدجــواد زاده کمند تاکید کــرد: با مصوبه 
شورای عالی اشتغال، تا پایان تیر امسال، همه پرونده های 
تسهیلات کارکنان وظیفه که مربوط به پارسال بوده و در 
اختیار بانک ها قرار گرفته، در اولویت پرداخت قرار می گیرد.

به گفته این مقام مســئول، امسال آموزش تخصصی به 
210 هزار ســرباز و آموزش مهارت عمومی به ۳00 هزار 
نفر پیش بینی شده است. سردار محمدجواد زاده کمند با 
بیان اینکه استانداردسازی 5 هزار کارگاه را در دستور کار 
امسال این قرارگاه است، اظهار داشت: برای امسال پرداخت 
تسهیلات قرض الحسنه به 50 هزار نفر پیش بینی شده که 
به دنبال تامین منابع آن هستیم. وی افزود: از ابتدای خرداد 
اجرای طرح مهارت آموزی 50 هزار نفر از کارکنان وظیفه 
با همکاری معاونت جوانان وزارت ورزش و ســازمان فنی 
حرفه ای کلید خواهد خورد. این مقام مسئول گفت: برای 
همه سربازان ماهر که داوطلب شرکت در مسابقات مهارت 
آموزی هســتند، شرایط را فراهم می کنیم. به گفته سردار 
محمدجواد زاده کمند، این مســابقات از 20 اردیبهشت در 
20 رشــته، در همه یگانهای نیروهای مســلح با همکاری 
جمعیت هلال احمر و سازمان فنی حرفه ای برگزار خواهد 
شد. فرمانده قرارگاه مرکزی مهارت آموزی کارکنان وظیفه 
نیروهای مسلح همچنین گفت: مشوق 10 میلیون تومانی، 
بخشش اضافه خدمت یا اعطای مرخصی تشویقی و جذب 
در هلال احمر بخشی از جوایز پیش بینی شده در مراحل 

مختلف این مسابقات است.

دفاعی


